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Abstract
Community Forestry Strategies in the Sudan

(with special reference to Gedaref State)

The expansion of the mechanized farming and the increase of population led to a 
large-scale destruction in tree cover in Sudan. However, this process is very 
apparent in Gedaref State. 
During previous years, numerous efforts and various approaches had been adopted 
for developing community tree growing in the area. However, these initiatives 
were not evaluated.
This study investigated actual experiences and practices of community forestry in 
Gedaref State. The overall objective of this study is to look into the initiatives and 
to analyze the experiences to improve the existing approaches or to introduce new 
ones in order to enhance people participation in development and management of 
forest resources.
For data collection, a combination of methodological instruments such as 
reconnaissance survey, structured and semi-structured interviews, snowball 
sampling techniques, group discussion, observation, literature and archive and 
ranking and scoring techniques were used.
The main findings of the study revealed existence of several models of community 
forests. Community forestry practiced in the study area constituted fundamental 
and main source of multiple socio-economic and environmental values to 
stakeholders. The study also revealed that, the principal stakeholders of community 
forestry in the area were the local people's categories and FNC. Fuel wood, 
building materials, grazing, and intangible services constituted main components 
of the stakeholders' benefits, needs and rights from community forestry in the area. 
The stakeholders were found to have positive perceptions and attitudes toward tree 
growing and community forestry in the area. They were successfully engaged in 
implementation phase of community forestry. The stakeholders suggested that, 
management of community forestry has to be shared between FNC and local 
people. The results indicated that, contribution of the stakeholders was in the form 
of general forest protection, provision of land and seedlings and labor supply.
Finally, the study presented recommendations pertinent to enhancement of the 
community forestry programmes.
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الدراسة صــملخ
السودان في الشعبية الغابات استراتجيات

)القضارف وليةة حالة (دراسة

 في الشجري للغطاء كبير لتدهور السكان وزيادة اللية الزراعة في التوسع أدى لقد
 هذه مثل تواجه التي للمناطق مثال هي القضارف ولية في الغابات السودان. وموارد

المشاكل.
 الشججار زراعة تطوير و لتبنى محاولت و جهود عدة بذلت الماضية السنوات خلل

التقييم. من حظها تجد لم المبادرات تلك ولكن ،الشعبية بالمشاركة
 القضارف، ولية في الشعبية الغابات وخبرات ممارسات تحرىل الدراسة هذه أجريت
 الطرق تطوير هدفب الناتجة الخبرات وتحليل المبادرات تلك في النظر بغرض وذلك

 إدارة لتطوير المواطنين إشجراك في تساعد أن يمكن جديدة طرق إدخال أو القائمة
الغابات. موارد

 مثل: المسح ،المعلومات لجمع البحثية الدوات من خليط البحث ستخدمإ
 مجموعات الثلج، كرة طريقة المخططة، وشجبه المخططة المقابلت الستطلعي،

الرتب. تقنية وكذلك والرشجيف الدبيات الملحظات، النقاش،
 تلك وتمثل بالمنطقة. الشعبية الغابات نماذج من العديد وجود عن الدراسة كشفت
 البيئية لقيماو القتتصادية-الجتماعية لفوائدل الرئيس المصدر الشعبية الغابات

 أن أيضا الدراسة الشعبية. وأوضحت الغابات بأمر المعنية للمجموعات المتعددة
 مجموعات هي الدراسة منطقة في الشعبية بالغابات المعنية الساسية المجموعات

 الرعي البناء، مواد الوقتود، حطب للغابات. ويمثل القومية الهيئة و المحليين السكان
 فوائد من المعنية للمجموعات الساسية المكونات المباشجرة غير والخدمات
 واتجاهات نظرات المحليين للسكان أن وجد وامتيازات. كما وحقوق واحتياجات

 في بنجاح شجاركوا أنهم المنطقة. كما في الشعبية والغابات الشججار إنماء تجاه ايجابية
 بأمر المعنية المجموعات اقتترحت بالمنطقة. لقد الشعبية الغابات تنفيذ مرحلة

 القومية الهيئة و المحليين المواطنين بين شجراكة إدارتها تكون أن الشعبية الغابات
 تمثلت الشعبية الغابات بأمر المعنيين دور و مساهمات أن النتائج للغابات. أوضحت

العاملة. والقوى والشتول الرض توفير للغابات، العامة الحماية في
 تجربة تطوير في تسهم أن يمكن والتي التوصيات بعض إلى الدراسة خلصت وأخيرا

الشعبية. الغابات
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